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PROTOKÓŁ Nr 2/II/14 
II  SESJI  

SEJMIKU WOJEWÓDZTWA OPOLSKIEGO 
w dniu 19 grudnia 2014 r.  

 
Obrady II sesji Sejmiku Województwa Opolskiego w kadencji 2014-2018 odbyły 
się w sali konferencyjnej im. Orła Białego Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Opolskiego w Opolu, ul. Piastowska 14 – Ostrówek. Rozpoczęcie: 
godzina 9.00 
 

         Ad 1.  Otwarcie obrad. 
         N.Krajczy, przewodn. Sejmiku: otwieram II sesję Sejmiku Województwa  

Opolskiego w dniu 19 grudnia 2014r. Serdecznie witam zaproszonych gości, a  
wśród nich Przewodniczącego Rady Miasta Opola, pana Szymona Ogłazę. Witam 
Wojewodę Opolskiego, pana R.Wilczyńskiego. Witam Zarząd Województwa z 
Marszałkiem Województwa, panem A.Bułą. Witam dyrektora WUP, pana 
J.Suskiego, dyrektora OODR w Łosiowie, pana H.Zamojskiego, takŜe dyrektora 
OCRG, pana A.Tkocza, i dyrektora WZD, pana B.Poliwodę. RównieŜ witam 
dyrektorów jednostek słuŜby zdrowia: dyrektora WCM, pan Marka Piskozuba i 
pana Edwarda Puchałę, dyrektora Wojewódzkiego Szpitala Ginekologiczno- 
PołoŜniczego (nad Matką i Dzieckiem), który dzisiaj będzie zmieniał swoją nazwę. 
Chciałbym zaprosić harcerzy, którzy wręczą nam Betlejemskie Światło Pokoju. 
Odbierzemy je wspólnie z Wiceprzewodniczącym Sejmiku panem B.Wierdakiem. 
 

                               Przekazanie Betlejemskiego Światła Pokoju 
Harcerka, przedstawicielka Horągwi ZHP w Opolu: Szanowni Państwo: 
Betlejemskie Światło Pokoju towarzyszy nam kaŜdego roku i jest zwiastunem 
Świąt BoŜego Narodzenia, ale takŜe symbolem wszystkiego, co z tymi wielkimi 
świętami się wiąŜe: radości, pokoju i braterstwa. Przybyło do nas z Wiednia, a 
tegorocznym mottem tego światła są słowa: „Pokój jest w nas”. 
Artur Ośko, Komendant Horągwi ZHP w Opolu: Szanowni Państwo, mam 
zaszczyt przekazać na ręce Pana Przewodniczącego Sejmiku Województwa 
Opolskiego, ale równieŜ dla Państwa i tym samym dla wszystkich 
samorządowców na Opolszczyźnie wyjątkowy symbol. To symbol „Światła 
Pokoju”, który dla nas jest szacunkiem podkreślającym wagę współpracy 
organizacji pozarządowych i całego samorządu. W przyszłym roku my i Państwo 
będziemy gościć na Opolszczyźnie największą imprezę skautową w Europie. 
Mam nadzieję, Ŝe będziemy mogli wspólnie ugościć 2,5 tys. skautów i w tym 
miejscu juŜ z góry dziękuję za pomoc. 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: dziekuję Państwu za przekazanie i 
wyróŜnienie nas tym przekazaniem Betlejemskiego Światła Pokoju. Wiem, Ŝe 
zostało przekazane do Polski juŜ 14 grudnia 2014r. przez skautów słowackich. 
Chciałbym, Ŝeby to światlo zostało zaniesione do wszystkich domów i kaŜdej 
rodziny w naszym województwie. Pozwólcie Państwo, Ŝe zakończę mottem, które 
przygotowałem w ślad za naszym Świętym Janem Pawłem II: Zacznijcie 
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dzieło pokoju w sobie, byście sami napełnieni pokojem mogli nieść 
pokój innym. Dziękuję Państwu. 
 

Następnie Przewodniczący Sejmiku, Norbert Krajczy poinformował radnych o 
materiałach sesyjnych przekazanych przed wejściem na salę obrad.  
Stwierdził, Ŝe jest Quorum pozwalające na podejmowanie 
prawomocnych obrad, poniewaŜ na ten moment listę obecności podpisało 19 
radnych. 
   

          Ad 2.  Wręczenie radnemu zaświadczenia o wyborze i złoŜenie 
                     ślubowania. 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: Zgodnie z art. 449 w zw. z art. 459 §1 
ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. Kodeks wyborczy (Dz.U. Nr 21, poz. 112 ze 
zm.) Wojewódzka Komisja Wyborcza wydaje radnym zaświadczenia o wyborze. 
Zostałem upowaŜniony, aby wręczyć dzisiaj zaświadczenie o wyborze Panu 
radnemu Bogdanowi Wyczałkowskiemu, który był nieobecny na 
pierwszej sesji.   

W tym miejscu pan radny B.Wyczałkowski odebrał dokument. 

N.Krajczy, przew. Sejmiku: informuję równieŜ, Ŝe Komisarz Wyborczy w 
Opolu postanowieniami z dnia 9 grudnia 2014 r. oraz z dnia 11 grudnia 2014 r. 
stwierdził obsadzenie wolnego mandatu radnego przez Pana radnego 
Zdzisława Siewierę oraz Pana radnego Sławomira Tubka. 
W związku z tym szanowni radni, przechodzimy do ceremonii ślubowania.  
 

Informuję radnych, iŜ po powtórzeniu odczytywanego przeze mnie tekstu 
„Ślubowania”, radny wypowiada słowo „Ślubuję. Ślubowanie moŜe być 
złoŜone z dodaniem zdania „Tak mi dopomóŜ Bóg”. 

Proszę wszystkich o powstanie, a radnych Zdzisława Siewierę, Sławomira 
Tubka i Bogdana Wyczałkowskiego o powtarzanie tekstu, który będę 
odczytywał: tu odczytanie tekstu ślubowania, po którym radni: Zdzisław 
Siewiera, Sławomir Tubek  i Bogdan Wyczałkowski – wypowiedzieli 
słowo:  Ślubuję 

Ad 3. Przyjęcie porządku obrad. 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: Porządek obrad dzisiejszej sesji został 
radnym przesłany pocztą. Do porządku obrad proponuje się wprowadzenie 
projektów uchwał w sprawie: 
 

1) odwołania radnych z członkowstwa w komisjach - w pkt  14 a,   
2) wyboru radnych do członkowstwa w  komisjach - w pkt  14 b,   
3) odwołania z funkcji wiceprzewodniczącego komisji - w pkt  14 c,   
4) wyboru na przewodniczącego i wiceprzewodniczącego komisji - w pkt  14 d,  
5) wyboru przedstawicieli Sejmiku do Rady Działalności PoŜytku Publicznego 
    Województwa Opolskiego – w pkt 14 e. 
6) wyznaczenia aglomeracji „Turawa” na obszarze gminy Turawa i likwidacji 
    dotychczasowej aglomeracji „Turawa” – w pkt  17 a.  
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Czy są uwagi? Nie ma.  
Wprowadzenie do porządku obrad kaŜdego projektu uchwały przegłosujemy 
odrębnie bezwzględną większością głosów. 
Proszę się zalogować. 

  Głosowanie 1 – punktu 14 a 

       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                 za – 20     przeciw –  0    wstrzym.  - 1 

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 14 a.    

 Głosowanie 2 – punktu 14 b 

       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                 za – 21  (wszyscy głosujący)    

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 14 b.   
 

Głosowanie 3 – punktu 14 c 
       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                 za – 17  (wszyscy głosujący)        

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 14 c.  
 

 Głosowanie 4 – punktu 14 d 

       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                 za – 23  (wszyscy głosujący) 

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 14 d.  
 

 Głosowanie 5 – punktu 14 e 

       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                 za – 23  (wszyscy głosujący)    

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 14 e.  
 

 Głosowanie 6 – punktu 17 a 

       *kto z radnych jest za wprowadzeniem w.w. punktu do porządku obrad  

                                             za – 23  (wszyscy głosujący)                                 

Stwierdzam wprowadzenie do porządku obrad punktu 17 a.  
 
Proszę pracowników Biura Sejmiku o przekazanie radnym nowego, 
obowiązującego porządku obrad. Nowy porządek obrad przekazano radnym. 
 
Ad 4. Powołanie sekretarza obrad. 
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N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: na sekretarza dzisiejszej sesji 
powołuje się radnego Ryszarda Donitzę (miał być radny Herbert Czaja, ale w 
tej chwili jest nieobecny). 
Sekretarza radnego R.Donitzę  zapraszono do stołu prezydialnego i 
przekazano materiały do pełnienia tej funkcji. 
 
Ad 5. Przyjęcie protokołów: 
a) z XLVII sesji Sejmiku Województwa Opolskiego: (cz. I w dniu 28     
października 2014 r. i cz. II uroczysta  w dniu 12 listopada 2014r.) - kadencja 
2010-2014.  
b) z I sesji Sejmiku Województwa Opolskiego w dniu 28 listopada 
2014r. 
 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: wymienione protokoły zostały przed 
sesją wyłoŜone do wglądu. Czy są uwagi ? Nie ma. Dziękuję.  Stwierdzam, Ŝe 
protokoły wymienione w podpunktach a i b -  przyjęto bez uwag.        

               
Ad 6. Informacja Przewodniczącego Sejmiku z prac między sesjami.   
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: czy są uwagi do „Informacji”. Nie 
widzę.  Dziękuję. 
 

Ad 7. Expose Marszałka Województwa Opolskiego. 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: poprosimy pana Marszałka A.Bułę o 
wygłoszenie „Expose”. Jednocześnie pragnę Państwa Radnych poinformować, Ŝe 
na spotkaniu Klubów Radnych w dniu wczorajszym uzgodniliśmy, Ŝe nad 
„Expose” dzisiaj nie przewidujemy dyskusji. Na ewentualne zapytania dotyczące 
m.in. uchwalanego dzisiaj budŜetu województwa na 2015 rok – pan Marszałek 
udzieli odpowiedzi na następnej sesji Sejmiku. 
Bardzo proszę Panie Marszałku. 
                                                
                                                  EXPOSE 
 

A.Buła, Marszałek Województwa:  
 
Szanowni Państwo, mieszkańcy Opolszczyzny, 
Po roku sprawowania zaszczytnej funkcji marszałka województwa opolskiego 
ponownie staję przed państwem, radnymi, mieszkańcami województwa 
opolskiego. Ten rok był dla mnie ogromnym doświadczeniem. Utwierdził mnie 
teŜ w przekonaniu o wyjątkowości naszego regionu i czasu w którym Ŝyjemy. 
Dziś z całą odpowiedzialnością mogę stwierdzić, Ŝe przed nami cztery lata 
wyzwań. To być moŜe będą najwaŜniejsze dla dalszego rozwoju regionu lata w 
ostatnich dziesięcioleciach. 

Stajemy bowiem przed ogromnym wyzwaniem, ale i szansą. Mamy ambitne 
plany, a co waŜniejsze blisko 10 miliardów złotych, które musimy zainwestować 
w region w ramach kontraktu terytorialnego i Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Opolskiego na lata 2014-2020. Jeśli dodamy do 
tego potęŜna wartą ponad 11 mld zł rozbudowę elektrowni Opole, to otrzymamy 
ogromną kwotę jaka zostanie zainwestowana w nasz region.  
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Celowo mówię o inwestowaniu, o mądrym inwestowaniu. Czas wyścigów w 
wydawaniu pieniędzy unijnych minął. Teraz musimy mądrze zainwestować, by 
zbudować podwaliny pod dalsze funkcjonowanie regionu po roku 2020, gdy 
strumień pieniędzy unijnych płynący do Polski będzie znacznie mniejszy. Patrząc 
na nowe inwestycje, zwłaszcza w nowe budynki, mury, powinniśmy zastanowić 
się, czy w przyszłości przyniosą one dodatkowe wpływy do budŜetu, czy będą w 
stanie same się utrzymać. 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni,  
Panie Wojewodo, Szanowni zgromadzeni. 

Największym kapitałem opolskiego są ludzie. Sukces ostatnich lat jaki 
odniósł nasz region jest niezaprzeczalny, jest sukcesem nas wszystkich. Teraz 
chodzi o to, by był odczuwalny przez jak najszerszą grupę mieszkańców 
województwa. 

śaden nawet najlepszy program nie zrealizujemy bez ludzi. Dlatego w 
nowej perspektywie unijnej na lata 2014-2020 jednym z głównych celów jaki 
chcemy zrealizować to program Specjalnej Strefy Demograficznej pod nazwą 
„Opolskie dla rodziny”. To zbiór działań których celem jest powstrzymanie 
wyludniania się regionu. Tak jak nie ma jednego powodu dla którego region się 
wyludnia, tak nie ma jednego skutecznego sposobu, by zatrzymać młodych ludzi 
w kraju, by rodziło nas się więcej. Stąd „Opolskie dla rodziny” to szereg działań 
skierowanych do mieszkańców: od momentu narodzin, poprzez okres edukacji, 
wejścia w rynek pracy, po działania skierowane do naszych seniorów. To bardzo 
dobry, pionierski program, wysoko oceniany w kraju. To będzie takŜe nasze 
narzędzie do starania się o pieniądze dla regionu na poziomie krajowym. Bo taki 
cel powinniśmy sobie stawiać, by pieniądze unijne które juŜ mamy pomnaŜać.  

Teraz przed nami czas wytęŜonej pracy, by nasze pomysły, przełoŜyć na projekty 
i konkretne działania skierowane do ludzi. A stawiamy przed sobą ambitne cele. 
Opisałbym je jako historię Ŝycia kaŜdego z nas. Od narodzin po jesień Ŝycia. 

Kobiety w ciąŜy, a takŜe w okresie poporodowym będą mogły liczyć na wsparcie, 
od szkół rodzenia, po edukację młodych matek i szczepienia dla dzieci.  

Dzieci to przyszłość naszego regionu. JuŜ na etapie przedszkolnym wesprzemy 
ich edukację poprzez dodatkowe zajęcia, nie tylko językowe, muzyczne, ale np. 
logopedyczne. Będą pieniądze na zakładania Ŝłobków, czy przedszkoli. Mamy juŜ 
doświadczenia i pierwsze sukcesy. Nowatorski projekt „opolska niania” daje 
bezrobotnym szansę na zdobycie kwalifikacji opiekuna do dzieci i znalezienie 
pracy, a młodym matkom moŜliwość powrotu do pracy. To skuteczny 
/efektywny/ projekt, który będziemy kontynuować w najbliŜszych latach.  

To ludzie i wiedza będą stanowić największą wartość/kapitał w 
najbliŜszych latach. W edukację dzieci musimy inwestować i to juŜ od 
najmłodszych lat. 

Dlatego na szkolnictwo od szczebla podstawowego do ogólnokształcącego 
przeznaczymy 20 mln euro, będą to pieniądze na dodatkowe zajęcia związane 
nie tylko z nauką języka, czy zajęciami kulturalnymi, ale nauką 
przedsiębiorczości.  
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Opolska szkoła musi przygotowywać naszą młodzieŜ do pracy. Stąd 
kolejny projekt będzie skierowany do uczniów szkół zawodowych (22 mln euro), 
by poprzez staŜe i szkolenia w przedsiębiorstwach nauczyli się zawodu, by 
płynnie weszli na rynek pracy. To będzie kontynuacja naszych działań juŜ 
realizowanych w ramach projektu „Opolskie szkolnictwo zawodowe bliŜej runku 
pracy”, w którym biorą udział wszystkie zespoły szkół zawodowych w regionie. 
Kojarzymy szkolnictwo zawodowe z przedsiębiorstwami, a nasi uczniowie 
zdobywają doświadczenie nie tylko w opolskich, ale i światowych firmach 
począwszy od mercedesa. Powiem tak: jestem dumny z naszej młodzieŜy, a 
takŜe z ich wychowawców, nauczycieli, rodziców. Mówię to na podstawie opinii 
jakie spływają do nas z całej Europy, regionu, gdzie nasza młodzieŜ ma staŜe. 
To tylko przekonuje mnie o słuszności naszych działań. A takŜe o potencjale jaki 
drzemie w naszym regionie, w naszych mieszkańcach. 

Nie wyobraŜam sobie rozwoju województwa, bez rozwoju opolskich uczelni. O 
docenieniu ich roli świadczy fakt, Ŝe w ostatnich latach zostały one wsparte 
blisko 200 milionami złotych z pieniędzy unijnych. Co roku ich mury opuszczają 
tysiące absolwentów. Naszą ambicją jest, by pozostali w naszym regionie. Cel 
ten jednak uzyskamy tylko we współpracy uczelni, samorządów, 
przedsiębiorców. Urząd nawet wsparty milionami euro, jeśli nie znajdzie 
partnerów w uczelniach, przedsiębiorcach, sam niewiele zdziała. Stąd jeszcze 
raz proszę zwłaszcza przedsiębiorców o współudział w projektach edukacyjnych. 
A mamy juŜ pierwsze efekty naszych wspólnych projektów. DuŜą popularnością 
wśród absolwentów, ale takŜe naszych przedsiębiorców cieszy się „Opolski 
program staŜowy dla absolwentów”.  Do projektu zakwalifikowano 366 osób 
oraz 244 podmioty gospodarcze, mamy juŜ przykłady osób, które zostały 
zatrudnione w firmach w których odbywały staŜe. Będzie ten projekt 
kontynuowany takŜe w kolejnych latach. 

W nowej perspektywie mamy na staŜe 40 mln euro z programu krajowego 
POWER.  

Naszym celem powinno być powiązanie uczelni z przedsiębiorstwami. To właśnie 
z tej współpracy powinny rodzić się innowacyjne rozwiązania, które stanowią o 
konkurencyjności gospodarki. Mamy na ten cel zabezpieczone ponad 70 mln 
euro. Przedsiębiorcy to istotny podmiot dla rozwoju regionu, bez którego nie 
uda nam się odnieść sukcesu. W najbliŜszych latach dla opolskich 
przedsiębiorców w róŜnych działaniach przewidziany jest blisko miliard złotych! 

Mamy najniŜsze od 2008 roku bezrobocie, mimo to sięga ono 11,7 proc. Z 
drugiej strony mamy rekordową ilość ofert pracy, a przedsiębiorstwa szukają 
fachowców. 

Pamiętamy takŜe o osobach powyŜej 30 roku Ŝycia które nie potrafią się 
odnaleźć na rynku pracy. Będziemy poprzez szkolenia, przekwalifikowania, staŜe 
w firmach starali się dać im szansę na znalezienie zatrudnienia.  

Starzejące się społeczeństwo to nie tylko problem, ale raczej 
wyzwanie, wręcz szansa.  

Polska, opolskie, potrzebuje rewitalizacji, ale nie rozumianej tylko jako remonty 
starych kamienic, czy placów. Powinniśmy juŜ pójść krok dalej. KaŜde działanie 
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powinno być powiązane z ludźmi. Stąd nacisk na poprawę infrastruktury 
społecznej dla osób starszych, niepełnosprawnych. Od działań podstawowych, 
po budowę i wyposaŜenie dla nich mieszkań.  

W ramach programu „Opolskie dla rodziny” mamy zabezpieczone pieniądze na 
wsparcie zakładania domów seniora. Są teŜ działania skierowane bezpośrednio 
do seniorów w postaci bezpłatnych badań, czy rehabilitacji. 

KaŜdy z nas wie, Ŝe najwaŜniejsze jest zdrowie. W ostatnich latach poczyniliśmy 
wiele inwestycji w słuŜbie zdrowia, mamy dostęp do nowoczesnych technologii. 
Mamy bazę i fachowców, naszym celem powinno być skrócenie kolejek do 
specjalistów, by chory nie musiał czekać na zabieg, czy operację. Przy wsparciu 
pieniędzy unijnych chcemy walczyć z chorobami cywilizacyjnymi, zawodowymi. 

Mieszkańcy Opolszczyzny, Szanowni Państwo, 

Naszym największym dobrem jesteście Wy. Jednak nie będziecie mogli się 
realizować, rozwijać regionu bez odpowiedniej bazy. Stąd planujemy duŜe 
inwestycje infrastrukturalne. 

W kontrakcie terytorialny i Regionalnym Programie Operacyjnym mamy zapisane 
blisko 10 mld zł na inwestycje o znaczeniu regionalnym i krajowym. Będziemy 
wsparci pieniędzmi nie tylko budŜetu państwa, ale i unijnymi zarówno na 
poziomie regionalnym ale i krajowym. Zostaną zrealizowane strategiczne 
inwestycje dla infrastruktury transportowej regionu. To ona stanowi krwiobieg 
gospodarki.  

Ponad 1,2 mld zł zostanie zainwestowanych w Odrę, to pierwsze od lat tak duŜe 
pieniądze na poprawę Ŝeglowności rzeki, która ma ogromne znaczenie dla 
rozwoju opolskiej gospodarki.  

Będziemy kontynuować inwestycje w kolej. Około 370 mln euro zostanie 
zainwestowanych w modernizację linii Opole-Kędzierzyn-Koźle. Nie zapominamy 
takŜe o lokalnych połączeniach Opole-Kluczbork, Opole – Nysa, Nysa-Brzeg, 
mamy zabezpieczone pieniądze na zakup nowoczesnego taboru. Pendolino na 
opolskich torach to juŜ nie marzenie, to rzeczywistość. Dlatego warto mieć 
marzenia i je realizować. 

Udało nam się przekonać Komisję Europejską do kolejnych inwestycji w opolskie 
drogi. Mam tu na myśli obwodnice: Nysy, Niemodlina, Kędzierzyna-Koźla, 
Myśliny, Malni i Choruli. Zmodernizujemy drogę na osi północ-południe numer 
454. Powstaną obwodnice Dobrzenia Wielkiego i Czarnowąsów. 

                                                  *** 

Bardzo waŜną częścią Opolszczyzny jej gospodarki, są obszary wiejskie i 
rolnictwo. Stąd blisko połowę z miliarda euro jakie mamy na najbliŜsze lata w 
regionalnym programie przeznaczymy na działania i inwestycje na obszarach 
wiejskich. ZaleŜy nam bowiem na zrównowaŜonym rozwoju regionu. 

                                                  *** 

Dla kaŜdego z nas bardzo waŜne jest bezpieczeństwo, takŜe te 
przeciwpowodziowe. W ostatnich pięciu latach za blisko 200 mln zł wykonaliśmy 
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zabezpieczenia przeciwpowodziowe. Zalanie w tym roku Głuchołaz pokazało, Ŝe 
Ŝywioł wciąŜ jest niebezpieczny. W najbliŜszych latach planujemy budowę 
polderu z śelaznej, zbiornika w Racławicach Śląskich, polder w Kątach 
Opolskich, zakończymy budowę obwałowań w gm. Dobrzeń Wielki.  

                                                 *** 

Naszych ambitnych celów nie zrealizujemy bez wsparcia instytucji, samorządów, 
ale takŜe trzeciego sektora, organizacji pozarządowych. Liczymy na ich 
współprace, oferując pomoc. Pracujemy nad stworzeniem Opolskiej Sieci 
Doradztwa Pozarządowego dla organizacji pozarządowych, grup nieformalnych, 
samopomocowych. Docelowo taki punkt na powstać w kaŜdym powiecie. 
Organizacje pozarządowe nie będą w stanie sięgnąć po pieniądze unijne jeśli 
przynajmniej na starcie im nie pomoŜemy. Trzeci sektor z kaŜdym rokiem będzie 
powaŜniejszym i niezbędnym partnerem dla samorządów. 

Liczymy, Ŝe takim partnerem będą takŜe jednostki kultury. Inwestowaliśmy i 
inwestujemy w kulturę. Filharmonia, teatr, muzea będą otrzymywały dotacje z 
budŜetu województwa. Chcemy jednak, by część pieniędzy pozyskiwały z innych 
źródeł, w tym z pieniędzy europejskich. To jest moŜliwe. Zmiana myślenia musi 
nastąpić nie tylko w samym urzędzie marszałkowskim, ale i jednostkach mu 
podległych. Zmusza nas do tego rzeczywistość. Zmniejszające się w całym 
kraju, nie tylko w opolskim, wpływy z podatków, to wieloletni trend. 

Będę podejmował działania w celu wspierania opolskiego sportu ze szczególnym 
uwzględnieniem sportu dzieci i młodzieŜy. 

Planuję stworzenie partnerskiego modelu finansowania zadań z wykorzystaniem 
wielu źródeł wsparcia z budŜetów: województwa, powiatów i gmin oraz 
programów i projektów MSiT.  

Naszym celem jest zapewnienie stabilności realizacji zadań systemowych 
poprzez: 

• system sportu młodzieŜowego,  
• szkolenie kadr wojewódzkich,  
• oraz upowszechnianie sportu dzieci i młodzieŜy. 

 
Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni,  
Panie Wojewodo, Szanowni zgromadzeni. 

By zrealizować te ambitne cele, musimy zabezpieczyć pieniądze na wkłady 
własne do projektów unijnych. Przede wszystkim musimy się rozwijać. Obecna 
kadencja rozpoczyna się od wyzwania budŜetowego, jakim jest projekt budŜetu 
na 2015 rok. W stosunku do budŜetu z poprzedniego roku plan dochodów jest 
niŜszy o ok. 80 mln zł, a plan wydatków jest zmniejszony o 100 mln.  

Oznacza to konieczność szukania alternatywnych rozwiązań 
organizacyjnych, które skutkować będą ograniczeniem kosztów, zwłaszcza 
finansowanych ze środków własnych. Problem dotyczy wszystkich naszych 
jednostek finansowanych z budŜetu, w tym równieŜ Urzędu Marszałkowskiego, 
gdzie koszty funkcjonowania finansowane ze środków własnych muszą zmaleć o 
20 proc. Pierwsza informacja na ten temat podana została dyrektorom 
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wszystkich jednostek i dyrektorom departamentów w sierpniu. Od tego właśnie 
dnia był czas na podjęcie działań dostosowawczych przez poszczególnych 
dyrektorów.  

Samorząd województwa nie ma moŜliwości zwiększania wpływów z 
podatków do budŜetu województwa, nie chcemy się teŜ zadłuŜać. Wybraliśmy 
trzecią drogę, czyli oszczędzanie i jednoczesne inwestowanie. To wielkie 
wyzwanie. Ale warte podjęcia, bo jeszcze większe i waŜniejsze wyzwania stoją 
przed nami. 

W ich realizacji liczymy na współpracę samorządów wszystkich szczebli. 
Szczególnie miasta Opola. Nie będzie rozwoju opolskiego, bez rozwoju miasta 
Opola. To lider i waŜny ośrodek decyzyjny w województwie. Musi on pełnić rolę 
słuŜebną w stosunku do regionu. WaŜnymi partnerami w realizacji stojących 
przed nami wyzwań są takŜe liderzy subregionów, Kędzierzyn-Koźle, Nysa, Brzeg 
i Kluczbork. 

W tym wyzwaniu jakim jest dalszy rozwój regionu chcemy dać szansę rozwoju i 
zaktywizować, jak największą grupę mieszkańców. By ten sukces, który 
osiągniemy, był sukcesem nas wszystkich. Dziękuję. 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: dziękujemy Pamu Marszałkowi za 
wygłoszone „Expose”. 

Ad 8. Sprawozdanie z prac Zarządu Województwa Opolskiego. 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: czy ktoś z pań i panów radnych 
chciałby zabrać głos w tym punkcie. Nie widzę. 
Oddaję głos panu Wojewodzie. 
 
R.Wilczyński, Wojewoda Opolski: Panowie Przewodniczący, Wysoki 
Zarządzie, Szanowni Radni: z wielką uwagą wysłuchałem „Expose” pana 
Marszałka A.Buły, który w krótkich słowach zarysował z jednej strony wyzwania, 
z drugiej strony cele, a z trzeciej strony pokazał moŜliwości realizacyjne w tym 
zakresie. Natomiast z czwartej strony zwrócił uwagę na rzecz bardzo waŜną, 
jaką jest wielopłaszczyznowe partnerstwo, które musi się pojawić w regionie, bo 
skala wyzwań jest rzeczywiście potęŜna. Mówiąc o partnerstwie chcę 
powiedzieć, Ŝe wiele zdarzeń i dobrych dzieł powstało w wyniku naszej dobrej 
współpracy. Wystarczy wymienić cały obszar bezpieczeństwa 
przeciwpowodziowego i gospodarki wodnej. JeŜeli wyjdziemy tylko za próg tej 
sali, to zobaczymy, Ŝe te dobre rzeczy powstały w takim właśnie partnerstwie. 
Niektóre z nich, to są drobne rzeczy np. poprawiające się otoczenie Urzędu 
Marszałkowskiego i Urzędu Wojewódzkiego, które jest realizowane i dzieje się 
takŜe w partnerstwie z Miastem Opole. Ale czekają nas rzeczy bardzo powaŜne 
jak wyzwania demograficzne i tutaj bez uruchomienia głębokich procesów 
programowanych na całe lata i to z olbrzymim koniecznym oprzyrządowaniem 
nie da się „wyprostować regionu pod względem demograficznym”. Chcę 
powiedzieć, Ŝe samorząd województwa moŜe liczyć na administrację rządową w 
kaŜdym zakresie. Prosimy równieŜ o to, aby aktywnie nas angaŜować, 
wykorzystując cały potencjał ludzki i instytucjonalny, zarówno Urzędu 
Wojewody, jak i jego aparatu administracji zespolonej. Jesteśmy gotowi podjąć 
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wyzwanie w kaŜdym wskazanym obszarze, jak równieŜ (i to solennie obiecuję) – 
sami będziemy aktywni i będziemy proponować odpowiednie rozwiązania. 
W tym momencie chcę Państwu Ŝyczyć zdrowych, pogodnych i sympatycznych  
Świąt BoŜego Narodzenia, podczas których po trudnym okresie ostatnich 
wyborów i przekonywania do siebie obywateli – zostaliście Państwo radnymi 
województwa, objęliście swoje funkcje i teraz zasługujecie na odpoczynek w 
gronie rodzinnym. śyczę wszystkiego dobrego na 2015 rok. Panie Marszałku – 
wszystkiego dobrego w realizacji podjętych załoŜeń. Liczę na to, Ŝe to nasze 
partnerstwo, które w regionie się stworzyło i nadal się tworzy, podoła wszystkim 
trudnym wyzwaniom. Dziękuję. 
 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: dziękuję panie Wojewodo. 
 

     Ad 9. Informacja o interpelacjach złoŜonych między sesjami. 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: interpelacje w sprawie podziału 
środków finasowych RPO  złoŜyła radna, pani Katarzyna Czochara. 
Nie mogę zapytać pani Radnej, czy jest usatysfakcjonowana z odpowiedzi, 
poniewaŜ zwolniła się z obrad, gdyŜ jest świadkiem w sądzie. 
 

      Ad 10. Interpelacje i zapytania. 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: czy ktoś z Państwa Radnych chce 
złoŜyć interpelację lub zapytanie. Nie widzę - rozumiem, Ŝe nikt. 
  

        Ad 11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
                    Finansowej  Województwa Opolskiego na lata 2014-2018. 
 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: proponuję, aby punkty 11 i 12 
przedstawić wspólnie. Proszę Skarbnika Województwa, pana S.Mazura o 
uzasadnienie tych projektów uchwał. 
S.Mazur, Skarbnik Województwa, zapoznał radnych z uzasadnieniami 
dołączonymi do projektów uchwał, które były wysłane radnym do zapoznania 
pocztą sesyjną. 
N.Krajczy: proszę komisję merytoryczną o opinie do obu uchwał.     
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: obie opinie są pozytywne. 
N.Krajczy: czy są uwagi do projektów uchwał. Nie ma. PrzedłoŜone uchwały 
przegłosujemy odrębnie. 

Głosowanie 
       *kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej         
           Prognozy Finansowej  Województwa Opolskiego na lata 2014-2018.  
                                       za – 21      wstrzym. - 0     przeciw – 1 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę. 
 
Ad 12.  Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budŜetu Województwa 
             Opolskiego na 2014 rok. 

 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: uzasadnienie i opinia były 
przedstawione powyŜej. Pytam, czy są jeszcze uwagi. Nie ma. 

Głosowanie 
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*kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej 
Prognozy Finansowej  Województwa Opolskiego na lata 2014-2018.  

                                       za – 21      wstrzym. - 1       przeciw – 0 
Stwierdzam, Ŝe uchwała została podjęta. 
 
                                    BudŜet Województwa na 2015 rok 
 Ad 13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
      Finansowej Województwa Opolskiego na lata 2015-2022 oraz 
  podjęcie uchwały budŜetowej Województwa Opolskiego na 2015 rok. 
  
1) omówienie przez Marszałka Województwa projektu uchwały w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Opolskiego na 
lata 2015 - 2022 oraz projektu uchwały w sprawie uchwały budŜetowej 
Województwa Opolskiego na 2015 rok; 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: bardzo proszę pana Marszałka 
A.Bułę. 
A.Buła, Marszałek Województwa: proszę Skarbnika Wopjewództwa 
S.Mazura o łączne przedstawienie powyŜszych projektów uchwał, poniewaŜ 
nie będziemy się powtarzać szczegółowo w liczbach w tym zakresie. 
S.Mazur, Skarbnik Województwa, przypomniał, Ŝe obydwa te dokumenty 
– projekt WPF i projekt uchwały budŜetowej były szczegółowo analizowane 
na posiedzeniach wszystkich komisji. W związku z tym dalej Skarbnik 
Województwa skoncentrował się na kwestiach najistotniejszych ujętych w 
budŜecie województwa. Podkreślił m.in., Ŝe zgodnie z ustawą o finansach 
publicznych budŜet uchwalany na dany rok budŜetowy musi być zgodny z 
Wieloletnią Prognozą Finansową. Zawsze w pierwszej kolejności analizujemy 
WPF, a dopiero potem projekt zmian w budŜecie. WPF odzwierciedla politykę 
województwa przede wszystkim w dwóch zakresach: w zakresie długu i w 
zakresie programów wieloletnich, których okres realizacji przekracza dzień 31 
grudnia danego roku budŜetowego. A więc w naszym przypadku jeśli 
przekracza termin 31 grudnia 2015r.  
Następnie Skarbnik Województwa w ramach prezentacji multimedialnej 
(liczbowe zestawienia tabelaryczne, wykresy, itp.) omówił najwaŜniejsze 
sprawy finansowe samorządu województwa. Pełne dokumenty w załączeniu 
do protokołu.  
 
2) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej: 1) o 
projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 
Opolskiego na lata 2015-2022 oraz 2) opinii o projekcie uchwały w sprawie 
uchwały budŜetowej Województwa Opolskiego na 2015 rok; 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: poniewaŜ Państwo radni otrzymali 
w materiałach sesyjnych obydwie opinie RIO, to pytam: czy jeszcze jest 
konieczność ich odczytywania. Czy moŜe Państwo uwaŜacie, Ŝe nie ma takiej 
potrzeby. Uwag nie widzę. Opinie RIO są pozytywne i są wszystkim radnym 
znane. Rozumiem, Ŝe nie ma potrzeby ich ponownego odczytywania.  
3) przedstawienie zbiorczej opinii o projekcie uchwały budŜetowej 
Województwa Opolskiego na 2015 rok z uwzględnieniem opinii i wniosków 
poszczególnych komisji oraz wniosków radnych, które nie zostały ujęte w 
projekcie uchwały budŜetowej; 
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N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: proszę przewodniczącego Z.Ziółko o 
przedstawienie „zbiorczej opinii”, o której jest mowa powyŜej. 
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj. odczytał:  
                                                      Uchwała Nr 2/2/14 

Komisji Finansów i Mienia Województwa Sejmiku Województwa Opolskiego z dnia 9 
grudnia 2014 r.w sprawie przyjęcia wniosków i opinii Komisji Finansów i Mienia 

Województwa z posiedzenia 2/14 w dniu 9 grudnia 2014 r. 

Na podstawie §31 ust. 1 Statutu Województwa Opolskiego (t.j. Dz. Urz. Woj. Opolskiego z 2014 
r., poz. 2201) Komisja Finansów i Mienia Województwa Sejmiku Województwa Opolskiego 
uchwala, co następuje: § 1 Przyjmuje się wnioski do projektu budŜetu Województwa Opolskiego 
na 2015 rok: wnioski radnych województwa do projektu budŜetu złoŜone do Zarządu 
Województwa, stanowią załącznik nr.1, wnioski komisji stałych Sejmiku Województwa 
Opolskiego do projektu budŜetu, stanowiące załącznik nr.2. § 2 Uchwałę niniejszą przekazuje się 
Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Opolskiego. § 3 Wykonanie uchwały powierza się 
Zarządowi Województwa Opolskiego. § 4 Uchwała wchodzi w Ŝycie z dniem podjęcia. 

                                         WNIOSKI i OPINIE 
Komisji Finansów i Mienia Województwa Sejmiku Województwa Opolskiego 

z posiedzenia 2/14 w dniu 9 grudnia 2014 r. 

Komisja Finansów i Mienia Województwa po dokonaniu szczegółowej analizy projektu budŜetu 
Województwa Opolskiego na 2015 rok, jak równieŜ po analizie wniosków komisji stałych Sejmiku 
Województwa Opolskiego, które pozytywnie zaopiniowały projekt budŜetu Województwa 
Opolskiego na 2015 rok /wnioski zbiorcze w załączeniu/, a takŜe wniosków Radnych 
Województwa złoŜonych do Zarządu Województwa Opolskiego, pozytywnie opiniuje projekt 
budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 

4) przedstawienie autopoprawki do projektu uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Opolskiego na 
lata 2015-2022 i projektu uchwały w sprawie uchwały budŜetowej 
Województwa Opolskiego na 2015 rok oraz stanowiska Zarządu 
Województwa do nieuwzględnionych propozycji zmian budŜetu złoŜonych 
przez Komisję Finansów i Mienia Województwa; 
N.Krajczy,Przewodniczący Sejmiku: proszę pana Skarbnika o 
przedstawienie autopoprawki. 
S.Mazur,Skarbnik Województwa poinformował radnych , Ŝe 
przedstawiona autopoprawka Zarządu województwa do projektu budŜetu 
województwa jest wynikiem opinii przedstawinej przez RIO w Opolu. Skład 
orzekający RIO w swojej opinii do projektu budŜetu (na drugiej stronie) 
zaznacza, Ŝe zgodnie z treścią art. 26 ust.4 ustawy z dnia 26 kwietnia 2007 o 
zarządzaniu kryzysowym – w kontekscie wielkości przyjętych w projekcie 
budŜetu – minimalna wysokość rezerwy winna wynosić 895 tys. 381 zł i 17 gr. 
W przedłoŜonym Państwu projekcie budŜetu na rok 2015 ta rezerwa jest 
określona na poziomie 894 tys. 500 zł. A więc ta róŜnica wynosi niespełna 
1000 zł. To wynika z interpretacji danych, które maja być podstawione do 
algorytmu wyliczającego ta obligatoryjną wielkość rezerwy budŜetowej. 
Zmiana dotyczy tylko załacznika nr 9 do projektu uchwały budŜetowej. 
Natomiast nie wywołuje zmian ani w tresci uchwały budŜetopwej, ani w 
innych załacznikach.Dalej szczegóły w tym zakresie. 
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5) przedstawienie wniosków komisji i radnych, które nie zostały 
pozytywnie zaopiniowane przez Komisję Finansów i Mienia Województwa w 
zbiorczej opinii o projekcie uchwały budŜetowej na 2015 rok; 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: oddaję głos przewodniczącemu 
Z.Ziółko. 
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj. odczytał materiał przekazany 
wszystkim radnym w materiałach sesyjnych: 

WNIOSKI KOMISJI FINANSÓW I MIENIA WOJEWÓDZTWA  

do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok, po analizie wniosków Radnych 
Województwa złoŜonych do Zarządu Województwa. 

Wniosek Radnego Józefa Śliwy w sprawie ujęcia w projekcie budŜetu Województwa na 2015 
rok: modernizacji drogi wojewódzkiej nr 378 na odcinku Grodków granica państwa  (14 km). 

Stanowisko  Komisji Finansów i Mienia Województwa 

Komisja, po wysłuchaniu wyjaśnień, przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa, nie uwzględniające 
wniosku w projekcie budŜetu na 2015r. 

W ramach budŜetu na 2015 rok zabezpieczono wstępnie środki finansowe na rozbudowę drogi 
wojewódzkiej nr 378 w miejscowości Gnojna w ramach odnów dróg. Przewiduje się równieŜ, Ŝe 
oszczędności poprzetargowe na innych zadaniach zostaną przesunięte na działania mające na 
celu poprawę bezpieczeństwa ruchu drogowego w miejscowości Gnojna. Natomiast brak jest 
moŜliwości wpisania do budŜetu województwa opolskiego kwoty rzędu 15-20 milionów złotych 
jedynie na drogę wojewódzką nr 378. Tak kapitałochłonne zadania realizowane są tylko pod 
warunkiem pozyskania dofinansowania zewnętrznego, co w przypadku drogi wojewódzkiej nr 
378 nie jest moŜliwe. 

*** (Wniosek przegłosowany podczs sesji: N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: kto z 
radnych jest za odrzuceniem wniosku: za – 20     wstrzym. - 5     przeciw – 3. Wniosek 
odrzucono). 

Wniosek Radnej Ewy Marzec w sprawie ujęcia w projekcie budŜetu Województwa na 2015 
rok; remontu drogi wojewódzkiej nr 423 w miejscowości Januszkowice, zakupu dla klubu 
sportowego PV Volley Krapkowice sprzętu sportowego oraz odzieŜy sportowej dla zawodników 
ww. klubu, zakupu samochodu dla StraŜy Miejskiej w Zdzieszowicach. 

Stanowisko Komisji Finansów i Mienia Województwa 

Komisja, po wysłuchaniu wyjaśnień, przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa, nie uwzględniające 
wniosków w projekcie budŜetu na 2015r. 

Ad.1. Gmina Zdzieszowice złoŜyła wniosek w sprawie wykonania rozbudowy drogi wojewódzkiej 
nr 423 w miejscowości Januszkowice zgodnie z zasadami Uchwały Nr 2970/2012 Zarządu 
Województwa Opolskiego z dnia 20 listopada 2012 roku w sprawie przyjęcia ogólnych zasad 
realizacji zadań na drogach wojewódzkich współfinansowanych przez jst, w którym 
zadeklarowała partycypację w wykonaniu przedmiotowego zadania. Jednak z uwagi na 
ograniczone środki na zadania drogowe w 2015 r. wniosek nie został uwzględniony. 

Ad.2. Zarząd Województwa nie ma moŜliwości bezpośredniego zabezpieczenia w budŜecie 
określonej kwoty na realizację konkretnego zadania z dziedziny sportu. Pozyskanie przez klub 
środków na wnioskowany cel moŜliwe jest jedynie poprzez aplikowanie o środki z budŜetu 
województwa w ramach otwartych konkursów ofert w 

zakresie sportu , poprzez stypendia sportowe" Opolskie Nadzieje Olimpijskie" dla zawodników 
reprezentujących województwa opolskie za osiągnięte wyniki sportowe, poprzez nagrody i 
wyróŜnienia Marszałka Województwa Opolskiego dla zawodników za osiągnięte wyniki sportowe 
oraz dla trenerów i działaczy sportowych wyróŜniających się osiągnięciami w działalności 
sportowej. 
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Ad.3. WyposaŜenie StraŜy Miejskiej w odpowiedni sprzęt jest zadaniem własnym gminy a nie 
województwa. Bardzo trudna sytuacja budŜetu Województwa w 2015 r. wyklucza udzielenie 
pomocy finansowej Gminie Zdzieszowice na ten cel. 

*** (Wniosek przegłosowany podczs sesji: N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: kto z 
radnych jest za odrzuceniem 3-ech wniosków radnej E.Marzec: za – 23    wstrzym. - 1    przeciw 
– 1. Wniosek odrzucono). 

Wniosek Radnego Bogusława Wierdaka w sprawie ujęcia w projekcie w budŜetu Województwa na 2015 
rok: budowy chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej nr 406 w miejscowości Piątkowice. 

Stanowisko Komisji Finansów i Mienia Województwa 

Komisja, po wysłuchaniu wyjaśnień, przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa, nie uwzględniające 
wniosku w projekcie budŜetu na 2015r. 

Zadanie to jest przygotowane pod względem dokumentacyjnym ale brak jest 
moŜliwości na pozyskanie na nie środków zewnętrznych. Ponadto nie jest to 
inwestycja strategiczna ze względu na połoŜenie poza głównymi ciągami dróg 
wojewódzkich. Biorąc pod uwagę powyŜsze oraz ograniczone środki na zadania 
drogowe w 2015 r. 

B.Wierdak: wycofał wniosek.  

Wniosek Radnego Herberta Czaji w sprawie ujęcia w projekcie budŜetu Województwa na 2015 rok :   

1. kwoty 200 tys. zł. na dofinansowania XII Wystawy Zwierząt Hodowlanych, 

2) ujęcie w zadaniach WFOŚiGW dofinansowania zadania pn. wapnowanie  gleb 
zakwaszanych województwa przez okres 3 lat. 

Stanowisko Komisji Finansów i Mienia Województwa 

Komisja po wysłuchaniu wyjaśnień przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa, nie uwzględniające 
wniosków w projekcie budŜetu  na 2015 rok. 

Ad.1.  Zarząd Województwa nie uwzględnił wniosku w projekcie budŜetu na 2015 r.         z 
uwagi na bardzo ograniczone środki na działania z zakresu rolnictwa. 

Ad.2. Zadanie nie wpisuje się w zakres kompetencji Samorządu Województwa. Wniosek winien 
być zgłoszony przez zainteresowanych rolników lub Izby Rolniczej do WFOŚIGW. WFOŚiGW 
moŜe dofinansować jedynie oczyszczanie gleb z zanieczyszczeń przemysłowych. 

H.Czaja: wycofał wniosek. 

Na tym wyczerpały się wnioski indywidualne radnych, a teraz z przedstawimy 
wnioski zbiorcze Komisji Stałych Sejmiku Województwa Opolskiego (Zał nr 2): 

WNIOSKI ZBIORCZE KOMISJI STAŁYCH  

SEJMIKU WOJEWÓDZTWA OPOLSKIEGO 
w sprawie projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 

       Wszystkie komisje stałe Sejmiku Województwa Opolskiego pozytywnie zaopiniowały projekt 
budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok, formułując następujące wnioski: 

Wnioski Komisji Nauki, Edukacji, Kultury i Sportu 
z posiedzenia w dniu 25 września 2014 roku. 

Komisja wnosi o zabezpieczenie wkładu własnego do programu „Lekkoatletyka sportem dla 
kaŜdego” (kwota 100tys. zł.). 

STANOWISKO KOMISJI FINANSÓW I MIENIA WOJEWÓDZTWA 

Komisja po wysłuchaniu wyjaśnień przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa nie 
uwzględniające wniosku.  
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Zarząd Województwa nie ma moŜliwości bezpośredniego zabezpieczenia w budŜecie określonej 
kwoty na realizację konkretnego zadania z dziedziny sportu. Realizacja zadań samorządu 
województwa w zakresie wspierania i upowszechniania kultury fizycznej odbywa się poprzez 
ogłaszanie otwartych konkursów ofert na podstawie art. 12 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003r. o 
działalności poŜytku publicznego i o wolontariacie. W budŜecie województwa opolskiego na 2015 
rok zostały zabezpieczone odpowiednie środki finansowe na realizację tych zadań, w tym 
200tys. zł na wkłady własne dla organizacji poŜytku publicznego do projektów zewnętrznych. 

*** (Wniosek przegłosowany podczs sesji: N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: kto z 
radnych jest za odrzuceniem wniosku „Komisju Edukacji”: za – 23    wstrzym. - 4    przeciw – 1. 
Wniosek odrzucono). 

Wnioski Komisji Rewizyjnej 

z posiedzenia w dniu 28 października 2014 roku 

Komisja złoŜyła wniosek o zakup wyposaŜenia ruchomego bloku operacyjnego wraz  z 
zapleczem w OCR Korfantów (kwota 2,83mln zł.). 

STANOWISKO KOMISJI FINANSÓW I MIENIA WOJEWÓDZTWA 

Komisja po wysłuchaniu wyjaśnień przyjmuje stanowisko Zarządu Województwa nie 
uwzględniające wniosku.  

Zarząd Województwa nie uwzględnił wniosku w projekcie budŜetu na 2015 r. z 
uwagi na bardzo ograniczone środki na wydatki majątkowe. 

*** (Wniosek przegłosowany podczs sesji: N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: kto z 
radnych jest za odrzuceniem wniosku „Komisji Rewizyjnej: za – 19    wstrzym. - 6   przeciw – 3. 
Wniosek odrzucono). 

Wnioski Komisji Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu 

z posiedzenia w dniu 4 grudnia 2014 roku. 

Komisja nie zgłosiła wniosków do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok.            

Wnioski Komisji Polityki Regionalnej, Gospodarki i Turystyki 

z posiedzenia w dniu 5 grudnia 2014 roku 

Komisja nie zgłosiła wniosków do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 
Wnioski Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi 

z posiedzenia  w dniu 8 grudnia 2014 roku 

Komisja nie zgłosiła wniosków do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 

Wnioski  Komisji Rodziny, Zdrowia i Spraw Społecznych 
z posiedzenia w dniu 8 grudnia  2014 roku 

Komisja nie zgłosiła wniosków do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 

Wnioski Komisji Finansów i Mienia Województwa 
z posiedzenia w dniu 9 grudnia 2014 roku 

Komisja nie zgłosiła wniosków do projektu budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok. 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: czy po przegłosowanych i kolejno 
odrzuconych wnioskach radnych i komisji złoŜonych do budŜetu województwa 
na 2015r. są uwagi. Tak, proszę pan radny R.Zembaczyński. 
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R.Zembaczyński: mam dwie uwagi: pierwsza do stanowiska przedstawionego 
przez komisję. JeŜeli na forum Sejmiku pada stwierdzenie, Ŝe „komisja nie 
zgłasza Ŝadnych wniosków”, to zachodzi pytanie: po co my w tych komisjach 
siedzimy. Panie Z.Ziółko, przewodniczący „Komisji Finansów”– proszę nie uŜywać 
takich sformułowań, bo to obniŜa autorytet radnych. Wniosków nie zgłaszamy w 
obecnej sytuacji, bo znamy realia tego trudnego budŜetu na 2015r. i w takim 
duchu wniosków nie zgłaszamy. Ale gdyby to było moŜliwe, to zgłosilibyśmy ich 
duŜo, moŜe i 60 wniosków. Druga kwestia: skąd się bierze taki wniosek 
dotyczący Opolskiego Centrum Rehabilitacji w Korfantowie. Z jednej strony 
mamy informacje, Ŝe zakończono tam inwestycję, Ŝe są tam super sale 
operacyjne, a z drugiej strony mówimy, Ŝe czegoś tam brakuje. To jak to jest, 
jaka jest prawda, bo ja się w tej sytuacji pogubiłem. Dziękuję. 

N.Krajczy: czy jeszcze ktoś chce zabrać głos i w jednym bloku udzielona będzie 
odpowiedź. 

B.Wierdak: w ślad za wypowiedzią pana radnego R.Zembaczyńskiego chciałem 
zaapelować do pana Marszałka i do Zarządu Województwa, aby jednak 
poszukać środków na wsparcie Opolskiego Centrum Rehabilitacji w Korfantowie. 
To jest bardzo istotna inwestycja, na którą bardzo długo czekaliśmy i naleŜy 
wesprzeć działania dyrekcji „Ośrodka”, aby jak najszybciej doposaŜyć ten szpital. 
Dyrekcja podjęła starania i stara się o kredyt, ale to wsparcie dla Korfantowa 
jest bezwzględnie potrzebne. Mieliśmy posiedzenie Rady Społecznej ośrodka i 
Rada wystąpiła do pana Marszałka z wnioskiem i z apelem o poszukanie 
środków. MoŜe ze sprzedaŜy ośrodków w Jarnołtówku i Suchym Borze, a moŜe z 
innych źródeł (np. z rezerwy). Myślę, Ŝe w imieniu tu nas wszystkich moŜemy 
prosić, aby nad tym tematem się pochylić i spróbować jak najszybciej ten 
problem załatwić, aby sale operacyjne w tym szpitalu zaczęły pracować.     

R.Kolek, Wicemarszałek Województwa: oczywiście, Ŝe takŜe naszą 
intencją jest jak najszybsze wyposaŜenie i rozpoczęcie pracy szpitala w jak 
najlepszych warunkach dla pacjentów. Natomiast realia budŜetowe 
uniemoŜliwiają spełnienie tego zadania wprost. Ale czynimy starania wsparcia i 
takiego zorganizowania, aby moŜna było blok operacyjny wyposaŜyć i 
działalność poprowadzić na wysokim poziomie. To, Ŝe w budŜecie nie znalazło 
się to zadanie, to nie znaczy, Ŝe blok operacyjny będzie stał pusty. Dziękuję 
panu radnemu R.Zembaczyńskiemu, który wskazał, Ŝe w realiach tego obecnie 
trudnego budŜetu składane wnioski mogą słuŜyć „tylko do dyskusji”. 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: dziękuję bardzo.  

6) dyskusja: 
a) opinie wszystkich komisji:  
 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: proszę komisje merytoryczne o opinie.  
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj: opinia jest pozytywna. 

     E.Kurek, przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: opinia jest pozytywna. 

      K.Pyziak, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi: opinia jest pozytywna. 

      H.Kołodziej, przew. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu: opinia jest pozytywna. 
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      N.Krajczy,wicep. Kom.Rodz.Zdrow.i Spr. Społ:opinia komisji jest pozytywna. 

      N.Rasch, przew. Kom. Współpr. z Zagr. i Prom. Reg: opinia jest pozytywna. 

      Z.Ziółko,wiceprz.Kom.Rewiz. (za D.Byczkowski): opinia jest  pozytywna.  

b) stanowiska klubów radnych: 
 

                                             Klub Radnych  
                               Prawa i Sprawiedliwości (PiS) 

* Radny Arkadiusz Szymański: Panie Przewodniczący, nie będę się juŜ tutaj 
pastwił nad tym budŜetem, poniewaŜ dwa dni temu mieliśmy konferencję 
prasową  i analizowany był „budŜet rozpaczy” w wykonaniu koalicji sejmikowej. 
W związku z tym teraz nie będę powtarzał szczegółów, które były na konferencji 
omawiane przez 40 minut. MoŜna by było oczywiście jeszcze dłuŜej to omawiać. 
Dlatego teraz przedstawię tu podstawowe przesłanki, które uzasadnią to, Ŝe 
oczywiście będziemy głosowali przeciwko temu budŜetowi województwa na 
2015 rok. Dochody budŜetu w 2014r. - to było 504 mln zł., a obecnie w 
planowanym na 2015 rok – wynoszą 425 mln zł. Jeśli chodzi o róŜnicę w 
wydatkach województwa to jest to prawie 100 mln zł. mniej. A więc trzeba 
powiedzieć, Ŝe jest to dramat, Ŝenada i to są jeszcze delikatne określenia. W 
strukturze dochodów szczególnie widać konkretne działy, które są 
niedoinwestowane, czyli np. subwencje, które otrzymujemy na poziomie 66% w 
stosunku do planu roku ubiegłego. Środki, które pozyskane są z FOŚiGW to jest 
2,28%, a dotacje na poziomie 76% z roku poprzedniego. Jednocześnie Zarząd 
Województwa zaplanował sobie, Ŝe będą dodatkowe wpływy w stosunku do 
roku poprzedniego z PIT i CIT, gdzie przy spadającej liczbie mieszkańców 
wydaje się to mocno nieprawdopodobne. Jest oczywiście jeden dział, gdzie 
mamy wykonanie jak w „normach stachanowskich”, czyli na poziomie 237% w 
stosunku do załoŜonego planu. A co to jest? To są oczywiście wpływy z koncesji 
na sprzedaŜ alkoholu. Rozumiem, jak mieszkańcy Opolszczyzny to zobaczą, to 
ocenią, Ŝe ten budŜet zakłada jedno, aby się upić. I pewnie akurat ten dział 
wykonacie, ale to chyba nie do końca o to nam chodzi. Zestawienie, jeśli chodzi 
o wydatki: juŜ wcześniej mówiłem, to jest prawie o 100 mln zł. mniej. Na 
Politykę społeczną - spadek o 15 mln zł., Rolnictwo i łowiectwo - spadek o 43 
mln zł.,  Przetwórstwo – spadek o 21 mln zł., Kultura i oświata – spadek o 6 mln 
zł., Oświata i wychowanie – spadek o 5 mln zł. 
MoŜna to oczywiście mnoŜyć i rozbierać na czynniki pierwsze. Ale juŜ mówiłem, 
Ŝe to analizowano na konferencji, dlatego teraz odpuszczę sobie ponowne 
szerokie omawianie tych problemów. Natomiast tu posłuŜę się przykładem 
Filharmonii Opolskiej: Państwo zbudowaliście instytucję, kupiliście sobie 
„mercedesa” i dzisiaj nie jesteście w stanie tego utrzymać. Nawet was nie stać 
na paliwo dla tego „mercedesa”. Nie stać was na utrzymanie ciągłości 
działalności tej „Filharmonii”, a przez to grozi jej upadek z orkiestry symfonicznej 
na kameralną. Ale to jest jeszcze nic, bo moŜe być jeszcze lepiej,  gdy „za 
chwilę” okaŜe się, Ŝe trzeba będzie oddać 14,5 mln zł. „na dzisiaj”, czyli te środki 
finansowe, które zostały przyznane przez Unię Europejską. Czyli tak naprawdę 
nie stać będzie nawet na ubezpieczenie „tego auta”. I niestety, ale tak to 
wygląda prawie w kaŜdej dziedzinie, jeśli chodzi o budŜet tego województwa. 
TakŜe zmniejszenia zatrudnienia i zmniejszenia premii dla pracowników w 
Teatrze im. J.Kochanowskiego. Celowo przytaczam przykład kultury, poniewaŜ 
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juŜ w 2013r. wydatki na kulturę w skali naszego województwa spadły o 17,9% 
(przy średniej w skali kraju wynoszącej 7,0%). Tak, Ŝe niestety kompletnie nie 
ma nic, co by pozwoliło o tym budŜecie powiedzieć dobrego. Pan Marszałek 
tutaj w swojej wypowiedzi mówił o przykładzie „Pendolino”, tylko ja się 
zastanawiam, co akurat „Pendolino” ma do tego, co zrobiło i pozyskało 
województwo. A tak na dzisiaj to powiem Panu, Ŝe pewne rzeczy moŜna mieć za 
mniejsze pieniądze i lepsze. Np. polska lokomotywa „Husarz” jedzie szybciej po 
tych samych torach i to za mniejsze pieniądze. To gwoli ścisłości.  
Panie Marszałku, my oczywiście jako Klub PiS nie będziemy popierali Pana 
wynagrodzenia, bo patrząc na to, jak ten budŜet wygląda, to Pan powinien ze 
swojej kieszeni do tego dopłacić, a nie – Ŝe my Panu ustalimy jeszcze jakieś 
wynagrodzenie. Niedawno słuchając wiadomości w telewizji dziwiłem się, Ŝe 
jeden z kandydatów na burmistrza, który wygrał swoje wybory, tydzień później 
zrezygnował, jak zobaczył stan kasy. No, gdyby tutaj ktoś rzeczywiście wygrał 
wybory poza koalicją i zobaczył obecny stan kasy województwa – to by chyba 
nie zrezygnował, tylko popełnił harakiri. Kończąc mój wywód, powiem tak: 
następnym razem na swoje listy wyborcze powinniście wziąć pana Krzysztofa 
Kononowicza, bo on mówił, Ŝe: „po mnie nie będzie nic”. I tak rzeczywiście: „po 
was nic nie będzie”.  
Wobec powyŜszego Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości w takim 
kształcie tego budŜetu województwa na 2015 rok, budŜetu hańby, wstydu i 
nieudolności – nie będzie popierał. Bedziemy głosowali przeciwko temu 
budŜetowi. Dziękuję. 

   
Stanowisko klubów  radnych Platformy Obywatelskiej, Polskiego 
Stronnictwa Ludowego oraz Mniejszości Niemieckiej Sejmiku 
Województwa Opolskiego w sprawie projektu budŜetu 
Województwa Opolskiego na 2015 rok. 
B.Wierdak, Wiceprzewodniczący Sejmiku (PO): 
 

Projekt budŜetu Województwa Opolskiego na 2015 rok przedstawiany przez 
Zarząd do uchwalenia Sejmikowi Województwa Opolskiego zakłada uzyskanie 
dochodów  w wysokości 425,4 mln zł oraz ustala limit wydatków  w wysokości 
404,0 mln zł, co oznacza, Ŝe jest to projekt budŜetu zakładający uzyskanie 
nadwyŜki budŜetowej w wysokości 21,4 mln zł. Taka sytuacja umoŜliwia 
zmniejszenie wielkości zadłuŜenia na koniec 2015 roku o 23,6 mln zł, tj. o 
11,1% oraz ustala na bezpiecznym poziomie – 7,78% wskaźnik długu przy 
indywidualnym limicie długu dla województwa na poziomie 11,12%. Wydatki 
współfinansowane ze środków europejskich osiągną poziom 204,6 mln zł, tj. 
50,6 % wydatków ogółem co świadczy o wysokiej zdolności budŜetu do 
absorpcji środków zewnętrznych. RównieŜ wysokość nakładów inwestycyjnych w 
kwocie 125,6 mln zł stanowiących 31 % wydatków ogółem naleŜy ocenić 
pozytywnie. 

Rok 2015 będzie jednak wyjątkowo trudnym rokiem, poniewaŜ prognozowane     
dochody są na poziomie najniŜszym od 2009 roku. Projekt  na 2015 rok w 
stosunku do 2014 roku zakłada spadek  dochodów o 15,6 % i wydatków o 
19,6%. Spadek ten spowodowany jest znacznym obniŜeniem subwencji na 2015 
r. tj. o 37,3 mln zł ( a 23,4 mln zł uwzględniając rekompensatę w postaci dotacji 
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na drogi wojewódzkie). Spadek ten odbije się na wszystkich obszarach 
finansowanych ze środków własnych województwa. Zarząd w tym zakresie 
musiał dokonać znacznych ograniczeń w planie wydatków. NaleŜy zwrócić 
uwagę, Ŝe powyŜsze ograniczenia bez wyjątku obejmują koszty funkcjonowania 
wszystkich 14 jednostek budŜetowych zaczynając od Urzędu Marszałkowskiego 
a na Zespole Opolskich Parków Krajobrazowych kończąc oraz  dotacje dla 
sześciu wojewódzkich instytucji kultury. W tym miejscu podkreślić naleŜy, Ŝe 
Zarząd przedsięwziął szereg działań mających na celu ograniczenie negatywnych 
skutków dla jednostek z tytułu spadku dochodów budŜetowych poprzez 
tworzenie warunków do zdobywania środków zewnętrznych, w tym takŜe 
środków europejskich. Skuteczność realizacji tej koncepcji wymagać będzie 
zdecydowanego zaangaŜowania się samych jednostek organizacyjnych. 

Pomimo tych trudności z analizy Wieloletniej Prognozy Finansowej wynika, Ŝe 
przedkładany projekt zakłada konsekwentne obniŜanie wielkości długu. 
PowyŜsze gwarantuje utrzymywanie na bezpiecznym poziomie wskaźników 
długu oraz zwiększenie moŜliwości wydatkowych w latach następnych łącznie z 
koniecznym wkładem własnym do absorpcji środków europejskich. 

Niewątpliwą zaletą projektu budŜetu jest planowane rozpoczęcie w obszarze 
zdrowia i polityki społecznej w ramach wydatków współfinansowanych ze 
środków europejskich projektów: „Zdrowe Opolskie - Inwestycja w poprawę 
Ŝycia mieszkańców Opolszczyzny, Blok I „Zdrowa mama, zdrowe dziecko” i Blok 
II „Inwestujemy w rodzinę””. Projekty te naleŜy ocenić pozytywnie w kontekście 
przeciwdziałania depopulacji na terenie województwa, która stanowi największy 
problem strategiczny naszego regionu.  

W tym miejscu naleŜy zaznaczyć, Ŝe sam spadek wielkości wydatków będący 
skutkiem spadku dochodów nie jest wynikiem polityki Zarządu Województwa 
poniewaŜ województwa nie zostały wyposaŜone we władztwo podatkowe. 
Dochody własne stanowią tylko 26% dochodów ogółem, z tym Ŝe o wielkości 
tych dochodów stanowią udziały w podatkach państwowych PIT i CIT. Politykę 
podatkową w tym zakresie prowadzi państwo a nie Zarząd Województwa. 

Biorąc pod uwagę wszystkie powyŜsze okoliczności kluby radnych 
Platformy Obywatelskiej, Polskiego Stronnictwa Ludowego oraz 
Mniejszości Niemieckiej będą głosować za przyjęciem 
przedstawionym przez Zarząd projektem budŜetu Województwa 
Opolskiego na 2015 rok wraz z autopoprawką. 

7) głosowanie wniosków komisji i radnych, które nie zostały 
pozytywnie zaopiniowane przez Komisję Finansów i Mienia Województwa w 
zbiorczej opinii o projekcie uchwały budŜetowej Województwa Opolskiego na 
2015 rok oraz wniosków Komisji Finansów i Mienia Województwa, które nie 
zostały uwzględnione przez Zarząd w przedstawionej autopoprawce do 
projektu uchwały budŜetowej.   
 

   Głosowanie ujęto wyŜej przy pierwszym ich odczytaniu powyŜej  w załącznikach Nr  1 i 2  -   
    podpunkt 5) 
8) głosowanie projektu uchwały: 8a) w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej  Województwa Opolskiego na lata 
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2015-2022 oraz 8b) projektu uchwały w sprawie uchwały budŜetowej 
Województwa Opolskiego na 2015 rok. 
 

   N.Krajczy, przew. Sejmiku: wyczerpaliśmy procedurę przewidzianą w tym 
   zakresie. Przegłosujemy oddzielnie obie uchwały. 

Głosowanie - WPF 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej  Województwa Opolskiego na lata 2015-2022. 

                                       za – 24      wstrzym. - 0     przeciw – 4 
   Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę. 
 

 Głosowanie – uchwały budŜetowej 
  *kto z radnych jest za podjęciem uchwały budŜetowej Województwa 

Opolskiego na 2015 rok. 
                                       za – 24      wstrzym. - 0      przeciw – 4 
    Stwierdzam, Ŝe Sejmik uchwalił budŜet województwa opolskiego na 2015 rok. 
 

                                                * * * * * * * * * * *  
    Ad 14. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Sejmiku 
                           Województwa Opolskiego na 2015 rok.    

 
   N.Krajczy, Przew. Sejmiku: projekt uchwały wszyscy znają, nad planem    
   pracowały wszystkie komisje Sejmiku. Proszę o opinie. 
   Z.Ziółko, wiceprzew. Kom. Rewizyjnej: opinia pozytywna. 

        H.Kołodziej, przew. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu: opinia pozytywna. 

         N.Krajczy, wiceprzew. Kom. Rodz., Zdrow. i Spr. Społ.: opinia pozytywna. 

         E.Kurek przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: opinia pozytywna. 

    K.Pyziak, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi: opinia pozytywna. 

     N.Rasch, przew. Kom. Współpr. z Zagr. i Prom. Reg.: opinia pozytywna. 

         Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj: opinia pozytywna. 

         N.Krajczy: proszę o zalogowanie się. 
Głosowanie 

*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  
                                       za – 22      wstrzym. - 2     przeciw – 2 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik uchwalił plan pracy na 2015 rok. 
 

Ad 14 a)   Podjęcie uchwały w sprawie odwołania radnych z                  
                                 członkowstwa w komisjach. 
 N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: projekt uchwały wszyscy otrzymali i 
jest jasny. Czy są uwagi. Nie ma. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 28   (wszyscy głosujący) 
      Uchwałę podjęto jednogłośnie. 
 

Ad 14b). Podjęcie uchwały w sprawie wyboru radnych do członkostwa 
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                        w  komisjach Sejmiku Województwa Opolskiego.  
 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku: projekt uchwały znany. Czy są uwagi. 
Nie ma. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 26  (wszyscy głosujący)            
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę jednogłośnie. 
 

Ad 14c). Podjęcie uchwały w sprawie odwołania z funkcji  
                        wiceprzewodniczącego komisji. 
N.Krajczy, przew. Sejmiku, projekt uchwały znany. Czy są uwagi. Nie ma. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 24  (wszyscy głosujący) 
Sejmik jednogłośnie podjął uchwałę. 
 
Ad 14 d).   Podjęcie uchwały w sprawie wyboru na przewodniczącego                         
  i wiceprzewodniczącego  komisji Sejmiku Województwa Opolskiego. 
 

N.Krajczy, przew. Sejmiku, projekt uchwały wszyscy otrzymali i jest jasny. 
Czy są uwagi. Nie ma. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 24  (wszyscy głosujący) 
 Sejmik jednogłośnie podjął uchwałę. 
 

Ad 14e).  Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku   
 do  Rady Działalności PoŜytku Publicznego Województwa Opolskiego. 
 

N.Krajczy, przew. Sejmiku, uchwała jest jasna. Czy są uwagi. Nie ma.  
Głosowanie 

*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  
                                       za – 26  (wszyscy głosujący) 
Uchwałę podjęto jednogłośnie. 
 
Ad 15. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia planu kontroli Komisji  
            Rewizyjnej Sejmiku Województwa Opolskiego na 2015 rok. 
 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku, projekt uchwały otrzymali do 
zapoznania wszyscy radni pocztą sesyjną. Czy ktoś chce zabrać głos. Nikt. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 25  (wszyscy głosujący) 
Uchwałę podjęto jednogłośnie. 
 
Ad 16. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji 
„Branice” na obszarze gminy Branice i likwidacji dotychczasowej 
aglomeracji „Branice”. 
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N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: udzielam głosu Zarządowi 
Województwa. 
T.Kostuś, Członek Zarządu, krótko wprowadził wspólnie do trzech uchwał  
dotyczących aglomeracji, które będą uchwalane na dzisiejszej sesji. 
Uzasadnienie do kaŜdej z nich jest dołączone do odpowiedniego projektu 
uchwały. 
K.Pyziak,przew.Kom.Roln.Środ.i Rozw.Wsi.: opinia komisji jest pozytywna.  
R.Zembaczyński: mnie niepokoi te 9 aglomeracji, które są w trakcie 
uzgodnień. Zatwierdzenie aglomeracji jest waŜne, bo w przeciwnym razie skutki 
są brzemienne. To praktycznie jest początek porządkowania gospodarki 
ściekowej na określonym obszarze. W związku z tym pytam: czy jest znana data 
kiedy będzie 100% zatwierdzonych aglomeracji w naszym województwie. 
T.Kostuś, Członek Zarządu: my procedujemy na podstawie tych propozycji 
(wniosków), które do nas spływają. Większość aglomeracji juŜ z tego obowiązku 
się wywiązała. Jest przyjety „taki nieformalny termin”, Ŝe do końca 2014r. 
aglomeracje miały uporządkować swoje granice. Zdecydowana większość 
aglomeracji z tego obowiązku się wywiązała, natomiast co do pozostałych 
trudno mi się wypowiadać. Robimy wszystko, by jak najszybciej te sprawy 
zostały uporządkowane. To jest w interesie samych aglomeracji. Nie ma w tej 
chwili na sali dyrektora M.Grabelusa, który operacyjnie i na bieŜąco ten temat 
prowadzi. Jak wróci to dodatkowo odpowie panu radnemu R.Zembaczyńskiemu 
na temat: „jaki jest w tej chwili stan prowadzonych rozmów z pozostałymi 
aglomeracjami”. Dziekuję. 
N.Krajczy: dziękuje. Nie ma w tej chwili pana dyrektora M.Grabelusa. Proszę 
Członka Zarządu, pana T.Kostusia, aby moŜe pan dyrektor M.Grabelus udzielił w 
tej sprawie pełnego wyjaśnienia na piśmie.  
Przystępujemy do głosowania uchwały. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 21  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, Ŝe uchwałę podjęto jednogłośnie. 
 
Ad 17.  Podjęcie uchwały  w sprawie wyznaczenia aglomeracji 
„Niemodlin” na obszarze gminy Niemodlin i likwidacji dotychczasowej 
aglomeracji „Niemodlin”. 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: uzasadnienie było powyŜej. 
K.Pyziak, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: opinia komisji jest 
pozytywna.  
                                                      Głosowanie 

*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  
                                       za – 24  (wszyscy głosujący) 

Stwierdzam, Ŝe uchwałę podjęto jednogłośnie. 
 
Ad 17a).  Podjęcie uchwały  w sprawie wyznaczenia aglomeracji  
„Turawa” na obszarze gmin: Turawa, Łubniany i likwidacji 
dotychczasowej aglomeracji „Turawa”. 
 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: uzasadnienie takŜe było powyŜej. 
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K.Pyziak, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: opinia komisji jest 
pozytywna. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 23  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę jednogłośnie. 
 

Ad 18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy Samodzielnego 
Specjalistycznego Zespołu Opieki Zdrowotnej nad Matką i Dzieckiem    
w Opolu oraz zmiany statutu Samodzielnego Specjalistycznego 
Zespołu Opieki Zdrowotnej nad Matką i Dzieckiem w Opolu.   
 

N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: jest obecny na sali dyrektor tej 
jednostki szpitalnej – pan Puchała. Jeśli będą pytania, to zapewne udzieli nam 
wyjaśnienia.  
R.Kolek, Wicem.Woj. - krótko uzasadnił projekt uchwały.    
N.Krajczy,wiceprz. Kom. Zdrow.i Spr. Społ.: opinia komisji jest pozytywna. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 24  (wszyscy głosujący) 
Sejmik podjął uchwałę jednogłośnie. 
 

Ad 19. Podjęcie uchwały w sprawie wskazania wiceprzewodniczącego 
Sejmiku do określania terminu i miejsca wykonywania zadania oraz 
miejscowości rozpoczęcia i  zakończenia podróŜy słuŜbowej  przez 
Przewodniczącego Sejmiku. 
 

N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku, projekt uchwały wszyscy otrzymali do 
zapoznania. Do czynności ujętych w uchwale wskazałem Panią 
Wiceprzewodniczącą Sejmiku E.Kurek poniewaŜ mieszka w Opolu i w kaŜdej 
chwili jest dostępna do realizacji tego zadania. 
Czy są pytania. Nie widzę. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                             za – 21      wstrzym. - 0      przeciw – 4 
Sejmik podjął uchwałę. 
       
Ad 20.   Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia 
                          Marszałka Województwa Opolskiego. 
N.Krajczy, przewodniczący Sejmiku, projekt uchwały z uzasadnieniem 
przekazano wszystkim radnym do zapoznania. Czy są uwagi. Nie ma. 
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: opinia komisji jest pozytywna. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                               za – 21      wstrzym. - 0      przeciw – 5 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę.    
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Ad 21. Podjęcie uchwały w sprawie odwołania radnego Zbigniewa 
Ziółko ze składu Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Opolu.  
N.Krajczy, przew. Sejmiku, projekt uchwały znany wszystkim radnym. 
K.Pyziak, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: opinia jest pozytywna. 
N.Krajczy: czy są pytania. Nie widzę. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                             za – 24      wstrzym. - 3      przeciw – 1 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę. 
         
Ad 22. Podjęcie uchwały w sprawie powołania radnego Kazimierza 
Pyziaka do Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska  i Gospodarki Wodnej w Opolu.  
 

N.Krajczy, przew. Sejmiku: to skutek powyŜszej uchwały. 
K.Pyziak, Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: opinia komisji jest pozytywna. 
N.Krajczy: czy są uwagi. Nie ma. 

Głosowanie 
*kto z radnych jest za podjęciem uchwały  

                                       za – 23      wstrzym. - 0     przeciw – 5 
Stwierdzam, Ŝe Sejmik podjął uchwałę. 
 
Ad23.Sprawozdanie z realizacji Priorytetów komponentu regionalnego 
w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013 za I 
półrocze 2014 r.  
N.Krajczy: proszę Zarząd Województwa. 

Prezentacja multimedialna 
Tomasz Hanzel, z-ca dyr. Dep. Programów Operacyjnych, zapoznał 

radnych z materiałem przedłoŜonym pod obrady sesji Sejmiku. 
 

E.Kurek, przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: przyjęto dokument.  
Z.Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja przyjęła sprawozdanie. 
J.Kotyś, Wiceprzewodniczący Sejmiku (wyszedł pan N.Krajczy): czy są 
pytania do sprawozdania. Nie ma. 
Jeśli nie stwierdzę sprzeciwu to uznam, Ŝe „Sprawozdanie” zostało przez Sejmik 
przyjęte. Dokument przyjęto. 
 
Ad 24.  Sprawozdanie z realizacji Planu Gospodarki Odpadami dla 
Województwa Opolskiego za lata 2011-2013. 
 

J.Kotyś, Wiceprzewodniczący Sejmiku: widzę wskazanie na dyrektora pana   
 M.Grabelusa. Proszę o krótką prezentację. 

Prezentacja multimedialna 
M.Grabelus, dyr. Dep. Ochrony Środowiska w skrócie zapoznał 
radnych z najwaŜniejszymi kwesiami ujętymi w sprawozdaniu. 

 

K.Pyziak, przewodniczący Komisji Rolnictwa Środowiska i Rozwoju 
Wsi.: komisja przyjęła „Sprawozdanie”. Z tym, Ŝe nasuwa się wniosek i prośba 
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do Zarządu Województwa, aŜeby na przyszłość ten obszerny materiał 
przedkładać w formie skróconej (zreasumować). Trzeba wyciągnąć 
najwaŜniejsze problemy i przedstawiać moŜliwości ich realizacji. Bo ja się 
obawiam, czy kaŜdy radny był w stanie przeczytać ten materiał.  
Tu chcę zasygnalizować takŜe, Ŝe jako Komisja zwróciliśmy się jednogłośnie do 
Zarządu Województwa w celu utrzymania co najmniej na dotychczasowym 
poziomie dofinansowania Wojewódzkiego Programu Porejestrowego 
Doświadczalnictwa Odmianowego i Rolniczego. Informuję, Ŝe dzisiaj radnym 
przekazano materiały z tego tytułu, takŜe materiały z Regionalnej Wystawy 
Zwierząt Gospodarskich w Zakrzowie. Dziękuję. 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku (ponownie prowadzi obrady): czy są 
pytania do pana dyrektora M.Grabelusa. Nie widzę.  
Jeśli nie stwierdzę sprzeciwu to uznam, Ŝe „Sprawozdanie” zostało przez Sejmik 
przyjęte. Sejmik przyjął „Sprawozdanie”. 
 
Ad 25.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
N.Krajczy:  dzisiaj nie złoŜono interpelacji, ani zapytań. 
 

Ad 26.  Wolne wnioski. 
N.Krajczy: czy są jakieś wnioski. Nie ma.  
 

Ad 27.  Komunikaty. 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: informuję Państwa, Ŝe po kateringu 
zaplanowanym na godz. 12.30 zapraszam wszystkich Państwa radnych, Zarząd 
Województwa z panem Marszałkiem A.Bułą, dyrektorów UMWO na spotkanie 
opłatkowe. Zaszczyci nas swoją obecnością ks.bp Andrzej Czaja, ordynariusz 
opolski. 
W ramach komunikatów informuję:  
* proszę radnych o składanie oświadczeń majątkowych, bo niewielu radnych 
wywiązało się z tego obowiązku, a termin mija 28 grudnia 2014r. 
* poniewaŜ „papierowa wersja” przekazywania nam radnym materiałów 
sesyjnych jest dla wszystkich trochę uciąŜliwa, to z oszczędności (pięciu kolegów 
radnych, którzy zasiadają w Zarządzie Województwa) zakupimy 25 tabletów. 
Mam nadzieję, Ŝe to uda się zrobić juŜ na sesję styczniową w 2015r. Będziemy 
mogli juŜ podczas obrad korzystać z tej formy elektronicznej. TakŜe większość 
materiałów radni będą otrzymywać w formie elektronicznej. 
 
* chciałem równieŜ Państwa zaprosić Radnych na dzień 30-31 stycznia 2015r. 
(piątek-sobota) na spotkanie z radnymi powiatu brzeskiego, zaplanowane na 
Zamku w Brzegu.Tam przedstawiony zostanie Regionalny Program Operacyjny, 
który przedstawi Zarząd Województwa, a zreferuje pani dyrektor K.Bedrunka. 
Następnie na dalszą część tego wyjazdowego spotkania radnych województwa 
udamy się do OODR w Łosiowie, gdzie będą takŜe moŜliwości noclegu. W 
ośrodku w Łosiowie dyretor WUP zapozna radnych z nowymi propozycjami w 
zakresie aktywizacji osób bezrobotnych. Oczywiście to nie jest obowiązkowe, 
nikt nie będzie zmuszony do wzięcia udziału. 
Ale byłoby dobrze i miło, gdybyśmy wszyscy się mogli spotkać.  
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Na następnej sesji mamy temat waŜny dla regionu, a chodzi o Bazę dla 
Helikopterów Sanitarnych. Będzie obecny dyrektor Krajowego Pogotowia 
Ratunkowego, pan Robert Gałązkowski. MoŜliwe, Ŝe takŜe będzie Podsekretarz 
Stanu w Ministerstwie Zdrowia i być moŜe, Ŝe uda nam się pewne rzeczy dograć 
tak, abyśmy jeszcze w tym roku mieli „własną bazę dla helikopterów”. To nie 
będzie decyzja Ministra Zdrowia, bo tu potrzebna jest decyzja Premiera. Kwota 
potrzebnych środków jest niewielka, a dojazd z Wrocławia, z Gliwic, czy z Łodzi  
do miejsca zdarzenia wypadkowego – to 40 minut. I juŜ są skargi, Ŝe helikopter 
do wypadku nie doleciał w czasie, który ratuje Ŝycie. To bardzo powaŜny 
problem i wyzwanie dla słuŜb pana Wojewody, bo to Wojewoda będzie stroną 
dalej realizującą to zadanie. Ale to tylko jeden z tematów na sesji Sejmiku w 
dniu 27 stycznia 2015r. 
 

* Podtrzymujemy wcześniej ustalone terminy obrad sesji Sejmiku – czyli kaŜdy 
ostatni wtorek miesiąca, godz. 10.00. 
 

* Radny A.Szymański zapytał dlaczego planuje się zakup 25, a nie 30 tabletów. 
Czy to nie obejmuje członków opozycji, czy jest jakiś inny powód. 
 

* N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku wyjaśnił panu radnemu A.Szymańskiemu, 
Ŝe tu chodzi o pięciu radnych, którzy są w Zarządzie Województwa i którzy juŜ 
posiadają tablety. Dodał: natomiast my zawsze myśleliśmy o opozycji i zawsze 
chcieliśmy z Państwem współpracować. Myślę, Ŝe tak zawsze będzie. 
  
Ad 28.  Zamknięcie obrad. 
N.Krajczy, Przewodniczący Sejmiku: zamykam obrady II sesji Sejmiku 
Województwa Opolskiego w dniu 19 grudnia 2014r. Dziękuję wszystkim 
obecnym za udział w obradach. 
 
Obrady zakończono: godz. 11.40 
Protokołował:   

 Marian Wójcik                                                                                    

 Sekretarz obrad: 

 Radny Ryszard Donitza 


